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بخش کشاورزی و در راس آن بخش غذا یکی از حوزه های حساس برای 
در نظام برنامه ریزی کشور است. این بخش از یک طرف با معیشت مردم 
گره خورده و از سوی دیگر تامین کننده امنیت غذایی است. به این باید 
سهم بالا در اشتغالزایی و ارزآوری را نیز اضافه کنیم. با این حال، فعالان 
صنعـــت غـــذا می گویند حال این صنعت چندان هم خوب نیســـت. در 
همین خصوص »فرهیختگان« ناظر به آسیب شناسی مشکلات صنعت 
غذا و کشاورزی و ارائه پیشنهادهایی برای دولت چهاردهم، گفت وگویی 
با رضا مبصری، دبیر انجمن تولیدکنندگان زنجیره ای گوشـــت مرغ کشـــور 
و محمد فربد، عضو هیات مدیره انجمن صنایع لبنی انجام داده است. 

آنچه در ادامه می آید، مشروح این گفت وگو است. 

جایگاه صنایع غذایی در اشتغال و تولید ناخالص داخلی چیست؟
مبصری: محصولات غذایی از آنجا که دارای تقاضای گوناگون هستند و به نحوی 
با صنایع تبدیلی کشـــاورزی و دیگر صنایع به عنوان پیشـــران نقش عمده ای را 
ایفا می کنند. صنایع غذایی عمدتا به شکل تقاضامحور کار می کنند و حاشیه 
سود نسبتا کمتری دارند، در واقع درگیر سیاست هایی هستند که در کشور به 
آنها اعمال می شـــوند. در منابعی مختلف اعداد مختلفی را برای میزان تولید 
اشتغال و نقش آنها در GDP ذکر می کنند. برای مثال در بین صنایع عدد 40 تا 
60 درصد از اشتغال هم اشاره شده بود. نقش آنها در GDP شامل اعداد بیشتری 
هم شده بود اما برای بررسی دقیق آن باید به اعدادی که در مرکزی آمار ایران وجود 
دارد، رجوع کنیم. معمولا این اعداد به نســـبتی که در فضای کســـب وکار اتفاق 
می افتد، متغیرند. اما درخصوص بخشی که من آن را نمایندگی می کنم که دام 
و طیور است باید گفت طبق آخرین آمار در سال 1402 نقش بخش کشاورزی 
در GDP به 6 درصد رســـیده اســـت. آنچه را در بخش اشـــتغال می دیدم حدود 
13 درصد اســـت. در رابطه با بخش کشـــاورزی باید گفت طی ســـال های اخیر 
متاســـفانه رشـــد این بخش منفی و برای هشـــتمین فصل پیاپی در سال 1401 و 
1402 نقش این بخش در اقتصاد و اشتغال نیز کاهشی شده است. این موضوع 
را می توان به صنایع غذایی که متاثر از بخش کشاورزی است نیز تعمیم داد. 

آیا آمار دقیقی از میزان تولید اشـــتغال و تاثیر نرخ GDP در صنایع غذایی موجود 
است؟

 فربد:  نمی توان به صورت مستقیم و دقیق از آمار ها سخن گفت اما اگر با فرض 
اینکه تقریبا 100 هزار نفر میزان اشـــتغال مســـتقیم داشـــته باشیم در هر صورت 
به دلیـــل وجـــود منابع محدود نمی توان نظـــر قطعی داد. ضمن اینکه هزاران نفر 
یع که  خارج از این صنعت به اشـــتغال مشـــغولند؛ برای مثال شـــبکه های توز
یادی از نیروی انسانی  بخش مهمی از فرآیند تحویل کالا را برعهده دارد بخش ز
را به خود اختصاص می دهد. درمجموع آمار دقیقی از این بخش وجود ندارد. 
همچنین ما به عنوان صنفی هستیم که به واحد های فرعی تقسیم شده و رئوس 
این اصناف آمار دقیق ارائه نمی دهند. همان طور که می دانیم کانون انجمن های 
صنایع غذایی کشور تقریبا متشکل از 15 صنعت حوزه غذاست. درنهایت به طور 
کلـــی می توان گفت صنعـــت غذا در جامعه نقش جامعی خصوصا در بخش 
سلامت داشته و این صنعت به طور نسبی نقش پیشران را در صنعت کشور دارد. 

قیمت گذاری دســـتوری از آن دســـت موضوعاتی است که تولیدکنندگان بسیار از 
آن آسیب دیده اند، نظرتان در رابطه با این موضوع و تاثیراتی که بر صنایع غذایی 

داشته چیست؟
 فربد: باید یادآور شد اولین آسیب آن به کیفیت است. اخیرا در سازمان استاندارد 
بحث اصلی همین بوده که یک استاندارد حداقلی تعریف کنیم که برای مثال 
ماست واجد این ویژگی هاست. اگر تولید کننده ای ماستی با کیفیت برتر عرضه 
کرد و از اســـتاندارد حداقلی شـــما عبور کرد آن وقت ارزش این اســـتاندارد شما 
چگونه محاسبه می شود؟ این بحث در سازمان استاندارد در حال بررسی است. 
قطعا بزرگ ترین آســـیب این قیمت های دســـتوری به صنعت غذاست. امروزه 
حاشیه سود صنعت لبنی به گواه آمار که حداقل 10 شرکت ذیل سازمان بورس 
و اوراق بهادار تعریف می شـــوند که 8تای آنها زیرمجموعه پگاه و دوتای دیگر 
ک هستند. این 10 تا متوسط سود عملکرد شان  برای شرکت کالبر و لبنیات پا
در ســـال 1402، 4.5 درصد اســـت. ســـود قانونی صنعت لبنی 15 درصد اســـت 
کی ازآن است که کمیسیون  البته بین 14 تا 17 مصوب قانونی دارد. گفته ها حا
مربوطـــه می توانـــد 3 درصـــد کم کند. با این وجود بازهـــم حتی 14 درصد به 4.5 
درصد رســـیده و این به این دلیل اســـت که می گوییم قیمت گذاری دســـتوری 
آسیب زاست. برای مثال قیمت گذاری شیر خام که پایه محاسبات ما در تعیین 
قیمت است، معلق مانده و کسی به آن رسیدگی نمی کند. اکنون در پایان ماه 
ســـوم، همه پارامترهای آن صنعت لبنیات مانند ســـایز تغییری نداشته است 
در حالی که شاخص های اصلی اقتصادی ما دچار تغییرات شده است. این 
موضوع حتی باعث افزایش قیمت چربی در بازار شده است؛ اما صنعت لبنیات 
قادر به تغییر قیمت محصولاتش نیســـت. به دلیل اینکه ســـازمان تعزیرات، به 
صنعت و صادرات ما آسیب هایی وارد کرده است. صنعت لبنی مانند سایر 
صنایع غذایی دیگر در معرض خطر قیمت گذاری دستوری هستند. بسیاری 
از کارخانه های لبنی مجبور به تعطیلی شده اند که البته دلیل روشنی هم برای 

توقف شان وجود داشت. 
کید بر ســـخنان فربد ادامه داد: »همان طور که ایشـــان گفتند، دو   مبصری با تا
نکته اصلی در این بین وجود دارد یکی کیفیت اســـت که حتما دســـت خوش 
تغییراتی می شود، چون شما سقف قیمتی مشخص کردید طبیعتا نمی توانید 
از آن عبـــور کنید. نکته اینجاســـت کـــه با تغییر در کیفیت باید قیمت را تغییر 

داد. این باعث ایجاد رقابت منفی در تولیدکننده می شود که در همه زمینه ها 
قابل تعمیم است. نمونه بارز آن نیز صنعت خودرو است.

نکته دوم نیز بحث نوســـازی و خصوصا بخش ســـرمایه گذاری است. علاوه بر 
بخش خصوصی دولت نیز دست به گریبان این موضوع است. حتی در حوزه 

یم؟ انرژی نیز چرا انرژی کافی ندار
 در رابطه با میزان سرمایه گذاری نیز آمارهای متفاوتی وجود دارد. طبیعی است 
امکان سرمایه گذاری بیشتری با این وضعیت وجود نخواهد داشت، بنابراین 
میـــزان بهـــره وری در حـــوزه تکنولوژی وجود نخواهد داشـــت. آثـــار آن در بخش 
خصوصی که از هر طرفی تحت فشار می باشد، این موضوع حاد تر است. پس 
عدم امکان سرمایه گذاری توسعه ای و تطابق با تکنولوژی های روز از موانع دیگر 
اســـت. در اینجا ســـه ذی نفع وجود دارد؛ مصرف کننده، تولید کننده و دولت. 
البته خود دولت ذی نفع اقتصاد و معیشـــت اســـت. قیمت گذاری دستوری از 
نظام های کمونیستی نشأت گرفته است. در روسیه نیز همین منوال برقرار بود، 
نظام جایگزین بازار کاری که می کرد این  بود که هر ایالت در شرق روسیه بابت 
هر تولید ســـهمیه مشـــخصی داشت که باید به ســـن پترزبورگ تحویل می داد و 
تخصیص به صورت دستی انجام می شد. کاری که ما امروزه انجام می دهیم 
به صورت قیمت های نسبی باعث می شود تخصیص منابع به صورت اشتباه 
صـــورت گیـــرد. هیـــچ کس نتوانســـته در ایران نیـــروگاه CHP را جا بینـــدازد، زیرا 
رقیب ارزان قیمت دولتی داشـــته اســـت که آن هم تحت فشـــار قادر به فروش 
بود پس صرفه اقتصادی برای تولید هم نداشت. مشکل اول و اصلی اقتصاد 
ما دستکاری قیمت نسبی و دستاویز به قیمت گذاری دستوری است و این 

علت العلل مشکلات ماست. 

به نظر شما توفیق ما در حوزه صادرات چگونه بوده و با چه چالش هایی روبه رو 
بوده ایم؟

 مبصـــری: ببینیـــد حوزه صادرات جدا از بخش سیاســـتگذاری های دولتی در 
کوتاه مدت و بلند مدت تعریف نمی شـــود. مســـاله اول این اســـت که در حوزه 
یم؛ اول بخشنامه های خلق الساعه؛  صادرات ما چند مساله مهم در کشور دار
به این معنا که اگر قرار اســـت ما صادرات محور باشـــیم باید به یک اســـتراتژی 
بلندمـــدت متکی باشـــد. صـــادرات خصوصـــا در صنایـــع غذایی تصمیمی 
اســـتراتژیک اســـت اما در کشـــور ما این تصمیمات پایدار نیست و عمق ندارد 

برخلاف دیگر نقاط جهان؛ تصمیمات به صورت آنی اتخاذ می شود. 
 برخلاف دیگر نقاط جهان که صنایع غذایی نگاه امنیت غذایی دارد به این 
معنـــا کـــه باید برای بلند مدت خود را حفظ کند، نمی شـــود درباره اش تصمیم 
آنی گرفت. ما می خواهیم ســـر ریز و مازاد مصرف در داخل که اتفاقا با هدف 
تامیـــن نیاز داخل تعریف شـــده، به بازاری بـــا نیازهای متفاوت تر صادر کنیم، 

در صورتی که تولید باید با هدف صادرات باشد. 
 مســـاله دوم هم در رابطه با برگشـــت ارز اســـت. این مساله مهمی بوده ولی برای 
بخش خصوصی غیرقابل انجام است. مثلا در صنعت ما کمتر از یک درصد 
تولید سالیانه ما صادر می شود. در بخش خصوصی با این مشکل، صادر کننده 
از صادرات منصرف خواهد شد و قطعا تمایلی به بدهکار شدن نخواهد داشت. 
در حالی کـــه بـــا یک تا 3 درصد مازاد تولید می توان تولید و اشـــتغال را بیمه کرد 

که نادیده گرفته می شود. 
یم، خصوصـــا با وجود رقبای منطقه  بنابرایـــن توفیـــق خاصـــی در این حوزه ندار
به ویژه ترکیه که به دلایلی مانند داشتن سیاست های صادرات پیشرفته، فضای 
کسب وکار داخلی و نگاه به قیمت های داخلی در قیاس با صادرات و همچنین 
وجود انواع مشـــوق های مربوطه فرصت های تجاری بســـیاری دارد که فرصت 
رقابت را از ما خواهد گرفت. به علاوه، نبود تکنولوژی کافی در داخل هم یکی دیگر 
از عوامل از دست دادن فضای رقابتی در منطقه است، زیرا ما سرمایه گذاری را 

با قیمت گذاری دستوری به درستی انجام نداده ایم، در حوزه های تولید نهایی 
یم.  )FINISHED PRODUCT( برای صادرات واقعا مشکل دار

تجارت آزاد، مطالبه صریح فعالان صنایع
فربد: در صنعت نباید نه صادرات و نه واردات ممنوع باشد. با یک بخشنامه 
نه بازار داخل تحریم می شـــود و نه بازار های خارجی در اثر کمبود کالا تحدید 
می شـــوند. بـــه تجـــارت آزاد در عمـــل معتقدیم. بـــرای مثال در حـــوزه صادرات 
لبنیات در سال گذشته طبق آمار رسمی حدودا در صنایع لبنی 760 میلیون 
دلار صادرات داشتیم. البته تا حدودی من به این سبک از صادرات اعتقادی 
ندارم، زیرا 80 درصد این صادرات با کشورهای همسایه است. نکته بعدی این 
است که صادرات ما در برخی حوزه ها، مانند علوفه که با ارز ترجیحی وارد و برای 
بخش مرغداری استفاده می شود با قیمت کمتری عمدتا باید عرضه شود. عمده 
صادرکنندگان به دولت گفته اند برای صادرات عملا ارز ترجیحی نمی خواهیم. 
در همین راستا به طور واضح می توان گفت به دلیل وجود منافعی برای اقلیتی 
یع می شود. ارز تنها درطول سال های 76 تا 84 آزاد  خاص، ارز ها به این شکل توز
شد و آن هم دولت خاتمی بود. این موضوع به قیمت گذاری دستوری برمی گردد، 
یع 12 درصد اســـت. درحالی که  برای مثال این محصول لبنی دارای هزینه توز
در بسیاری از محصولات لبنی هزینه تولید بالغ بر 20 درصد است. همچنین 
جایگزینی ناوگان حمل ونقل هم غیرممکن شده است. به این معنا که شبکه 
یع فرسوده ناشی از بحث تحریم هاست. بحث تحریم نیز داستان مفصلی  توز
یافت  دارد و در صـــورت صادرات حتی به کشـــوری ماننـــد امارات در زمینه در

تی ایجاد می شود و تبعات مثبتی ندارد.  پول مشکلا
سرانه مصرف و سطح تورم موجود باعث افتادگی و کاهش قدرت خرید می شود. 
صنعت لبنیات در سال گذشته نزدیک 30 درصد از بار خود را از دست داده 
و صادرات کنونی، صادراتی حاصل از عدم مصرف در داخل اســـت. ســـرانه 
مصرف لبنیات بر پایه شیر در داخل اکنون 70 کیلوگرم است، درحالی که باید 
این مقدار در ســـال 160 کیلوگرم باشـــد و صادرات کنونی تنها به معنای سلب 

غذا از داخل کشور است. 
 

چقدر در بحث ساختن برند در دنیا موفق عمل کرده ایم؟
مبصری: حوزه برند بیشتر مربوط به بخش خصوصی است اما به طورکلی برخی 
برندها موفق به ثبت برند در بخش فراسرزمینی شده اند و حوزه های معدودی 
هســـتند. همان طور که ما در حوزه ســـرمایه گذاری در برندها در ســـایر کشـــورها 
هم موفقیت چشمگیری نداشته ایم اگر برخی از نام آوران ما هم هستند که در 
کشورهای همسایه شناخته شده اند ولی در هر صورت آنها هم تحت تاثیر رقبای 
گهانی در روند صادرات خواه یا ناخواه  منطقه قرار گرفته اند. با ایجاد تغییرات نا
دچار کمبود کیفیت کالای صادراتی خواهیم شد و باعث ایجاد نگاه منفی به 

آن برند می شود، زیرا همیشه در دسترس نیستند. 
فربد: در صنایع لبنی برخی از برندهای شاخص قادر به ساخت برند بوده اند 
اما به این دلیل که سیاست های حوزه صادرات سیاست های تثبیت شده ای 
نبوده و شـــرکت های تولیدی نتوانســـته اند به شکل مستمر در بازار های هدف 

حاضر شوند طبیعتا برند سازی سخت می شود. 

به عنـــوان فعـــالان حوزه مواد غذایی فکر می کنید بهینه ترین روش برای حمایت از 
طبقات محروم جامعه چیست؟

فربد: به طورکلی روش های حمایتی از این طبقات به چند دسته خاص محدود 
یادی در روند آن  می شـــود؛ یکی از این موارد یارانه نقدی اســـت که معضلات ز
یال در حســـاب مردم، آثار تورمی خواهد داشـــت.  وجود دارد. به علاوه انتقال ر
با توجه به میزان ذکرشده برای آمار افرادی که زیرخط فقر قرار دارند تنها تحول 

اقتصادی چاره ما در بلندمدت اســـت و در کوتاه مدت نیز اکتفا به یارانه کالا 
به صورت هدفمند )برای افراد و کالاها( می تواند اثرگذار باشد. 

مبصری: در این بحث باید به قبل و بعد از ماجرا پرداخت. اما به طورکلی باید 
یالی فقط به پرداخت یارانه کالایی مشـــغول شـــد. به  با پیدا کردن یک مقطع ر
یالی باشد ولی کمک به صورت کالا باشد. به این  این معنی که مبنای ارزش ر
دلیل که وقتی سوبسید نقدی تعلق بگیرد، صرف دیگر بخش ها خواهد شد، 
درحالی که غذا بخش اعظمی از نیاز را فراگرفته اســـت ولی با افزایش یارانه در 
همین اواخر باقی بخش ها شامل افزایش قیمت شده اند، درنتیجه و طبیعتا موثر 
نخواهد بود. مانند زمانی که ارز ترجیحی افزایش یافت، تقاضا کاهش داشت و 
باقی بخش ها شامل افزایش قیمت شد و درنهایت مردم قدرت خرید نداشتند 
و باعث نارضایتی شـــدند. بهتر بود با اعطای یارانه نقدی یا کالایی به مردم از 
این دســـت اتفاقات جلوگیری می شـــد و تقاضا هم کاهش نمی یافت؛ این هم 
کم  نشـــأت گرفته از سیاســـت هایی اســـت که قیمت گذاری دستوری بر آن حا
اســـت. البته این فرآیند مســـتمر ادامه پیدا کرده و صحبت های صادر کننده و 
تولید کننده شنیده نشده. در این صورت ارز حیف و میل می شود ولی کسی 
بـــه میـــل جامعه توجهی ندارد و صرفا ارز از دســـت می رود. این اقدام درنهایت 
بیشتر موجب کسری می شود و اثری ندارد و در انتها آثار تورمی مخربی درپی 

خواهد داشت. باید به فکر راه حل های جایگزین بود. 
 

با توجه به شرایط موجود، افق پیش روی صنایع غذایی را به چه شکلی می بینید؟
فربد: شرایط موجود مناسب نیست، باید دولت چهاردهم وضعیت موجود را 
تغییر دهد. گاهی می گوییم صنعت لبنی درحال کاهش تولید و از بین رفتن 
است اما اگر واقع بین باشیم اصلاح تنها برعهده دولت نمی تواند باشد. وزارت 
صمت و جهاد کشاورزی بخشی از پرونده را برعهده دارند که نقد هایی بر آن 
گاهی داد که چه چیزی نیاز کشور  وارد است. باید به سرمایه گذار برای واردات آ
است تا وارد کند. بخشی از سرمایه گذاری در کشور حیف و میل می شود. تاکید 

ما بر شایسته سالاری در هر مجموعه است. 
مبصـــری: متاســـفانه شـــرایط فعلی چندان خوب نیســـت. شایسته ســـالاری و 
بازبینی سیاســـت ها می تواند بر حل معضلات موجود موثر باشـــد. منحصرا در 
بخش صنایع ما در دوره جدید وزارتخانه مربوط اقدامات بسیار خوبی انجام 
گرفت که سیاست ها بر مبنای افزایش تولید بود. در یک سال اخیر با گشایش 
بازار مواجه بودیم اما باز هم آنچه مورد توجه قرار نگرفت، نگاه به زنجیره ارزش 
اســـت. در زمان تولید توجه ها به مواد خام اســـت اما توجهی به بحث زنجیره 
ارزش نیســـت، برای مثال با کمبود گوشـــت بازار آن را تحت فشار قرار می دهند 

و گاهی فرصت های شغلی هم از بین می رود. 

 مهم ترین اولویت های دولت چهاردهم از نگاه شما برای صنایع غذایی چیست؟
فربد: عدم دخالت دولت در این صنایع. در صنعت لبنی ســـه عامل محرکه 
 . یع کننده ها و نیروی انسانی و سوم نرم افزار یم؛ یکی وسیله است، دیگری توز دار
یکی از بزرگ ترین دغدغه های ما همین مســـاله نیروی انســـانی اســـت. گردش 
نیرو هـــا در ایـــران صددرصـــد اســـت اما در کشـــورهای توســـعه یافته این مقدار 
تنها ســـالانه 12 درصد اســـت، درنتیجه تولید کننده مجبور است از کارگر اتباع 

خارجه استفاده کند. 
مبصری: اگر بخواهیم شفاف صحبت کنیم منظور از عدم مداخله دولت همین 
سیاســـت های فعلی اعم از قیمت گذاری دســـتوری، مداخله در روند جاری و 
گهانی از  آزاد تجاری و بخشـــنامه خلق الســـاعه است. باید سایه تصمیمات نا
این صنعت برداشـــته شـــود عدم قطعیت از بین برود و فضا پیش بینی پذیر تر 
شود. مساله نیروی انسانی نیز از مهم ترین دغدغه های این روزهاست. فضای 

قیمت گذاری دستوری حتی اجازه افزایش حقوق کارگر را نمی دهد. 

2 فعال صنعت غذا در گفت وگو با »فرهیختگان« تشریح کردند
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اینهـــا نظـــام تامین مالـــی  اش با هم متفاوت اســـت. الان در موضوع بیمه ما 
یم، یعنی ملت تمام تخم مرغ هایشان را در  فقط یک سیستم تک لایه ای دار
کمیت متکفل و تضمین کننده  یک ســـبد گذاشـــته است. هرچند باید حا
گر اینها دچار چالش  باشد، اما تضمین کننده همین ها )بیمه ها( هستند. ا

شوند افراد هم دچار چالش خواهند شد. 
آن نظـــام چنـــد لایه، آن نگاه بیســـمارکی که در دنیا وجـــود دارد و  آن نگاهی 
کـــه در حـــوزه حمایت های اجتماعی دیدگاه های مختلف، بانک جهانی، 
، بحث هایی که آقای دکتر در ابتدای بحث فرمودند، اینها  یکرد  ای ال او رو

را درکنار هم می گذارد و در سطوح مختلف پوشش خواهد داد. 
گر آن نظام مالیاتی و نظام یارانه ای شفاف نشود، پولینگ  من فکر می کنم ا
منابع درست صورت نگیرد، آن رویکردی که در حوزه یارانه ای که می خواهید 

قیمتی نگاه کنید یا به درآمد نگاه کنید، اینها را حل نکنیم، کار پیش نمی رود. 
اینهـــا الزامـــات کار هســـتند. از آن طـــرف هم الزامات سیاســـت های کلان 
اقتصادی تان هم هســـت و لازم اســـت. اما اینکه شرط لازم می گوییم، یعنی 
مقدم اســـت، شـــما باید اول کاهش تورم را داشـــته باشـــید، زمینه های رشد 
اقتصادی و رشد اقتصاد و رشد اشتغال را فراهم کنید و بعد سراغ اینها بروید. 
ی و این درهم تنیدگی مزمن شـــده یـــک جایی می بینید  از بـــس ایـــن بیمار
ی اینها دوطرفه علیت همدیگر هســـتند، یعنی هـــم اثرگذارند و  کـــه هـــر دو

هم اثرپذیرند. 
اینها دیگر بحث های مطالعاتی و علمی می شـــود، من فقط پشـــتیبانی که 
عرض کردم شما باید داشته باشید اینکه اصلاحات را مقدمتا با شروط لازم 
زمینه ها را فراهم کنید و یک شبه هم نمی شود این کار را انجام داد. اصلاحات 

یجی باشـــد نه اینکه شـــب بخوابیم و صبح به مردم بگوییم نیاز به  باید تدر
گفت وگو با آنها دارد دقیقا چه اتفاقی قرار است بیفتد. 

ید این قانون حداقل 30- 20 ســـال  یـــم. بگذار یـــک بار درســـت قانون بگذار
کار کنـــد نـــه اینکه هر روز یک قانون بنویســـیم. الان دچـــار قوانین مختلفی 
در تعارض با همدیگر شدیم و پیش بینی پذیری را برای فضای کسب وکار 
ســـخت کرده اســـت. هر روز یک بخشـــنامه می دهیم. از من فرد بنگاهدار 
گرفته هر روز با یک قاعده ای مواجه می شویم، چون آن صنعت های پشتیبان 
را درســـت پشـــت قوانین و قوانین را شـــفاف و همه فهم ندیدیم. الان قوانین 
را مخصوصا در حوزه بازنشســـتگی و همه بیمه شـــدگان قابل فهم باشـــد که 
فرمول بازنشســـتگی چطور اســـت و قرار اســـت چه بر سرش بیاید؟ چطور با 

یسک هایش چطور پوشش داده می شود.  آن برخورد شود و ر

فکـــر می کنـــم ایـــن موضـــوع در یک بســـتر گفت وگوی اجتماعـــی و یک امر 
تخصصی اســـت. نگاه های مختلف سیاســـی باید به اجماع برســـند، آن 
ویژگی ها و اهدافی که در سیاست ها مشخص شده، قاعده هایش را تصویب 
گذار کنند که قوانین، مقررات، محاســـبات  و ایـــن امـــر را به افراد حرفه ای وا
و جزئیاتش را کاملا براســـاس آن ویژگی ها و اصولی که اینها با هم به تفاهم 
رســـیده اند تدویـــن کننـــد و بعد در یک مســـیر گفت وگـــوی اجتماعی که با 
ملت صحبت می شود، عملا آن زیرساخت های اطلاعاتی و اطلاع رسانی 
ید و برای تصویب ببرید. این تجربه ای بوده که  ... همه را درکنار هم بگذار و
دنیا انجام داده و عملا بزرگان سیاسی کنار هم نشسته اند و تدوین کرده اند 
گذار کرده اند که جزئیات  و به تفاهم رسیده اند و بعد به یک تیم حرفه ای وا
ی ببرند.  ی یا مقررات گذار را با همه اسناد و ابعاد تهیه و در مسیر قانونگذار
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